
Stanovska organizacija JUU 
Iz društev 

Vabila 
- JUU SRESKO DRUŠTVO KAMNIK 

bo zborovalo 17. junija 1939. v Kamniški Bi
strici. Dnevni red: 1. Ob 8. uri: Učni nastop 
g. sreskega šolskega nadzornika Al. Nerime 
na drž. deški ljudski šoli v Kamniku. 2. Raz
govor o nastopu. 3. Zborovanje sreskega dru
štva v Kamniški Bistrici: a) Poročilo društve
nih funkcionarjev, b) Razgovor o aktualnih 
šol. vprašanjih, c) Slučajnosti. — Odhod v 
Kamniško Bistrico po razgovoru o nastopu. V 
primeru slabega vremena se vrši društveno 
zborovanje na deški ljudski šoli v Kamniku. 
K polnoštevilni udeležbi vabi — uprava. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO V KO
ZJEM ima zborovanje dne 10. junija ob 10. uri 
v šoli na Pilštanju. Dnevni red: 1. Zapisnik. 
2. Dopisi. 3. Situacijsko poročilo predsednika. 
4. Predlogi za banovinsko skupščino. 5. M. 
Koželj predava: Spoznavanje šolskega oko
liša. 6. Izbor delegatov za banovinsko in glav
no skupščino. 7. Predlogi in slučajnosti. 

Odbor. 

Poročila 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO V LJU
TOMERU je zborovalo 6. maja pri Sv. Jurju 
ob Ščavnici. Članstvo je bilo zbrano malone 
polnoštevilno in ga je tovariš predsednik pri
srčno pozdravil. 
;' V svojem situacijskem poročilu je ome
nil važnejše dogodke zadnjega časa: sprejetje 
drž. proračuna in oni priboljšek. ki smo ga 
deležni z njim. Uradno potovanje bana dr. 
Natlačena, ki je v Gornji Radgoni sprejel 
tudi deputacijo našega društva, pri čemer je 
tovariš Mavric še podčrtal, da narodne mlač
nosti in malodušnosti nikakor nista kriva šo
la in učiteljstvo. 

Sledilo je situacijsko poročilo o delu 
glavnega odbora in sekcijske uprave, ki ga je 
podal tov. Ivanjšič. 

Med dopisi se je poleg drugega osvojil 
sklep, da se polnoštevilno udeležimo jubilej
nega zborovanja ptujskega sreskega društva. 

O materi — vodnici in vzgojiteljici je na
to govorila tov. Potočnikova. Poleg te,ga je 
poročala tudi o pripravah za akademijo od
seka učiteljic, ki bo 24. junija v Ljutomeru. 

Za letošnje skupščine sta bila izvoljena 
kot delegat tov. Jože Kocbek, za njegovo na
mestnico pa tov. Potočnikova. 

Ob sklepu je tov. Stopar zopet apeliral 
na navzoče, naj skušajo pritegniti v organi
zacijo vse tiste, ki še vedno stoje ob strani 
in le uživajo sadove borbe, čeprav morda 
redke in skorajda neznatne. Nujno nam je 
potrebna strnjenost, sicer še teh skromnih 
uspehov ne bo. In bomo še bolj igrača muha
vosti dnevnih razmer. 
K. Maurič, preds. M. Burjeva, tajnica. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO CELJE 
je zborovalo dne 6. maja v Celju ob udeležbi 
152 članov. Tov. predsednik je uvodoma po
zdravil g. šolskega nadzornika tov. R. Pestev
ška in čestital tov. R. Wudlerju k okrevanju 
po težki bolezni. Članstvo se je poklonilo spo
minu preminulih zaslužnih tovarišev Miloša 
Levstika, Gvidona Srabotnika, Ivana Bur
diana in Ivana Kunstiča. 

Sledilo je situacijsko poročilo. Glede na 
evropske politične prilike je bila podčrtana 
potreba intenzivnejšega in sistematičnega na
rodno obrambnega dela, v katerem naj se 
združujejo vse moralne in materialne sile na
roda. Da bo moglo učiteljstvo tu najuspešneje 
sodelovati, mu je treba dati polno pravno in 
gmotno sigurnost ter podporo vse naše jav
nosti. Podano je bilo poročilo o zboru društve
nih predsednikov v Ljubljani. Poudarjena je 
bila važnost dobrih stikov med prosvetno 
upravo in organizacijo, ki so v zadnji dobi 
dali v večini banovin koristne rezultate zlasti 

v personalni politiki. Novi finančni zakon pri
naša učiteljstvu nekaj dobrin. Slej ko prej pa 
je materialni položaj državnega uradništva 
nadvse težak. Ž zadoščenjem je bilo sprejeto 
na znanje, da humanitarne ustanove javnih 
nameščencev niso več ogrožene v svojem ob
stoju. Iz situacijskega poročila sekcije JUU 
Ljubljane je bilo razvidno, da vodi ta vsa 
vprašanja stanu in šolstva v stalni evidenci 
ter posveča njih pravilnemu reševanju veliko 
in smotreno aktivnost. Iz letnega poročila 
Učiteljske gospodarske in kreditne zadruge v 
Celju je bilo razvidno, kako se ta važna sta
novska ustanova zdravo in stalno razvija, saj 
izkazuje lani svoj doslej največji letni promet 
nad 1,800.000 din. V primeru večjega števila 
prijav članstva se bo društvo udeležilo 10. ju
nija proslave 701etnice obstoja prvega sloven
skega učiteljskega društva v Ptuju, ki mu je 
baš Celje kot drugo sledilo 1. 1870. Za dele
gata za obe skupščini JUU je bil poleg tov. 
predsednika izvoljen tov. Pogačnik. 

Prečitana je bila razprava Avgufite__Ga= 
bejškpve »Vas v Halozah«, objavljena v re
viji »Dejanju«. Ta socialnogospodarska slika 
kraja je vzorno delo slovenske učiteljice, ki 
je znala doživeti svoje okolje globoko v nje
govih težkih, temeljnih problemih. 

Prof. g. dr. Pavel Strmšek je imel aktual
no predavanje »Med osnovno in srednjo šo
lo«. Obravnaval je problem in namen študi
ranja, prehod otroka na srednjo šolo, raz
merje med domom, šolo in družbo, problem 
šolskega spričevala ter ovire, ki se stavijo na
sproti otroku ter vzgojnim in učnim uspehom 
v šoli. Prikazal je, kako naj se mladina na
vaja k resnemu delu in k službi večnostnim 
idealom. Pri tem ni koristna natrpanost mla
dine s snovjo, nego razvoj njenih umskih spo
sobnosti. Samo vzgojitelj optimist more z 
optimizmom navdajati rastočo generacijo, ki 
ji želimo, da si iz grozečih katastrof reši vsaj 
košček sreče. Predavatelj, ki je vzgojitelj z 
bogatimi izkustvi in plemenit prijatelj mla
dine, je znal globoko poseči v probleme so
dobne vzgoje ter o njih razpravljati z veliko 
odkritostjo. Prav zato je njegovo obširno pre
davanje doseglo izredno dober uspeh. 
Fran Ros, preds. Adolf Jagrovič, tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO RA
DOVLJICA je zborovalo dne 6. maja t. 1. 
v Lescah. 

Navzočih 46 članov. 
Po pozdravu vseh navzočih, posebno še 

novo pristopivših tovarišic in tovarišev, je 
predaval dr. Valter Bohinjec o planinski flori 
in njeni zaščiti. Članstvo je z zanimanjem 
sledilo predavanju, ki je bilo združeno s kras
nimi skioptičnimi slikami, ki so pokazale vse 
večje zaščitene prirodne spomenike in na
rodne parke izven naših mej po širnem svetu. 
Posebno je g. predavatelj še poudarjal, ko
liko se je o zaščiti narave storilo pri slovan
skih narodih, zlasti še v prelepi Jugoslaviji, 
ki je tako bogata na prirodnih spomenikih. 
Članstvo se je g. predavatelju za njegovo 
vzorno predavanje najprisrčneje zahvalilo. 

Pri obravnavi dopisov se je prečrtala tudi 
resolucija Kmetijske zbornice za boljše šol
stvo. Učiteljstvo društva radovljiškega sreza 
odobrava protest predsedniškega zbora sre
skih društev z ozirom na resolucijo Kmetij
ske zbornice v celoti, dodaja pa še svoj sle
deči predlog: 

Teoretični kmetijski pouk se je izkazal 
v praksi brez uspehov. Šole bi potrebovale 
večje torišče za svoje delovanje, kjer bi se 
mogle vse krajevne kmetijske panoge prak
tično izvajati. Zato predlagamo, naj najde 
Kmetijska zbornica možnost, da se vsaki šoli 
dodeli dovolj veliko posestvo z vsemi potreb
nimi objekti za izvajanje praktičnega kme
tijstva. 

Tovariš Bulovec poroča, da se je ustano
vil »Mladinski odsek SPD« s sedežem v Ra
dovljici in prosi tovariše in tovarišice, da ob
veste mladino sosednjih šolskih okolišev v 
svrho pristopa k omenjenemu odseku. Mla
dina bo uživala v planinskih domovih iste 
ugodnosti kot ostali člani SPD. 



Situacijsko poročilo in poročilo o akciji 
o pomoči obmejni revni deci sta se preložili 
na prihodnje zborovanje, ki se bo vršilo dne 
10. junija na Jesenicah, nakar se že sedaj 
opozarja članstvo, da se udeleži tega važnega 
zborovanja stoodstotno. 

Tajnik: Predsednik: 
Puntar Vilko s. r. Habič Anton s. r. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO MARIBOR 
LEVI BREG je zborovalo dne 6. maja t. 1. v 
krčevinski šoli. Od 92 članov je bilo navzočih 
74, t. j . 80 %, odsotnih 18. 

Zborovanje je otvoril predsednik tov. 
Mirko Vauda z besedami o napačnem bilanci
ranju učiteljevega narodnega dela, za katero 
ne zahtevamo pohval, pač pa resnično in pra
vično sodbo ter ne besednih, ampak dejanske 
pomoči našemu obmejnemu ljudstvu iz nje
gove gospodarske in socialne stiske. Spomnil 
se je, da je prejšnji dan — 5. maja 1789. — 
minilo 150 let od pričetka francoske revolu
cije v znamenju gesla: bratstvo, enakost in 
svoboda ter — od 5. maja 1821. — 18 let od 
smrti v pregnanstvu umrlega Napoleona Ve
likega. Zgodovina, ta najboljša učiteljica živ
ljenja, kako čudovit je baš danes njen reper
torij ob sličnih pojavih absolutizmov in »Na
poleonov« po širnem svetu! Trije svetilniki 
zares iskrenega bratstva, enakosti in svobode 
— daj Bog — naj svetijo vsemu človeštvu v 
mirno, nam posebej v srečno in močno našo 
narodno in državno bodočnost, večnost! — 
Zborovalci so otvoritvene besede tov. pred
sednika sprejeli z dolgotrajnim aplavzom. 

Prisrčno pozdravljena se je javila k be
sedi zaslužna narodna delavka, upok. tov. 
Mešiček Anka ter navduševala tovarišice k 
prijavi za uvodni in praktični gospodinjski 
tečaj, za velevažno obmejno delo v gospo
dinjskih nadaljevalnih tečajih. Z bodrilnimi 
besedami se ji je pridružil sres. šol. nadz. tov. 
Močnik Peter. 

Po predsednikovi objavi najvažnejših do
pisov in situacijskem poročilu je poročal bla
gajnik tov. Košutnik Roman. Zborovalci so 
sklenili, naj se izvaja že svoječasno sprejeti 
sklep ter proti nepoboljšljivim dolžnikom iz
vede civilnopravna izterjatev. 

V točki »Aktualne pedagoške, službene 
in stanovske zadeve« so zborovalci sprejeli 
predvsem dva sklepa: a) z ozirom na odlok 
kr. ban. uprave glede kolkovanja prošenj za 
predčasni izbris učencev iz šole naj sekcija 
na merodajnih mestih posreduje, da se praksa 
s tem izbrisom v interesu zakonito predpisa
nega 8 letnega šolskega obiska preneha ali 
vsaj stavi stroge predpogoje, t. j . točno izpol
nitev 14. leta starosti in uspešna dovršitev 
vsaj 1. in 2. razreda višje ljudske šole. V na
sprotnem primeru je strogo izvajati § 66. zak. 
o nar. šolah, s čimer hočemo šolsko mladino 
tudi očuvati pred prezgodnjim izrabljanjem 
za težko domače delo. b) Po odrejeni izločitvi 
neuporabnih predmetov iz šolske imovine naj 
vse šole v našem srezu pošljejo tov. predsed
niku pregleden popis (ime in število) ter vred
nost uporabnih predmetov, da ukrenemo pri
merne korake za izjemno opremo zdaj pre
skromnega inventarja vsaj za obmejne šole! 

Sledilo je predavanje tov. Vauda Mirka 
o predšolski spoznavi šolskih novincev in ro
diteljski vprašalnici. Tov. predavatelj je uvo
doma podčrtal važnost mladinoslovja, akcije 
učitelj, pokreta glede ankete o telesnem raz
voju učencev ter medsebojnih šolskih obiskov 
pri razrednem delu med razredi in tudi med 
šolami. Seznanil nas je s po priznanih mladi
noslovcih ugotovljenimi tistimi telesnorazvoj
nimi markantnostmi šol. novinca, ki določu
jejo in odkrivajo tudi cesto njegov duhovni 
razvoj. Razdelil je več izvodov popisnic »Ro
diteljskih vprašalnic«, ki jih je že 1. 1926. se
stavil sam in po svoji lahko razumljivi se
stavi lahko služijo za popis šol. novincev po 
roditeljih. Članstvo je z zanimanjem sledilo 
predavanju in soglasno sprejelo sledeči pred
log tov. Sardoča Adama: »Prosimo sekcijo 
JUU v Ljubljani, da omenjeno »Roditeljsko 
vprašalnico« razmnoži v tisku ter pri šolski 
oblasti posreduje, da se že s prihodnjim šol
skim letom 1939./40. ta vprašalnica uvede kot 
vložni list v matični list. 

Ob sklepu so bili sprejeti še sledeči pred
l o£i: . . • , 

1. Sekcijo prosimo, da sestavi material o 
nar. obr. delu učiteljstva ter s tem materialom 
na merodajnem mestu daje odgovor in pojas
nilo k bilanci našega narodnega dela. 

2. Radi pomanjkanja šolskih priročnikov 
predlagamo, da MM izda med svojimi knjiga
mi (kot svoječasno »Sadjarčke«) letos zbirko 
iz praktičnega gospodarskega znanja, ker ta 
priročnik najbolj pogrešamo. 

3. Zbor pooblašča upravni odbor, da spre
jema in odloča o pismenih predlogih za bano
vinsko skupščino, ki jih člani pošljejo do 
1. junija t. 1. 

4. Zbor odobri, da se tisti učit. zbori, ki 
v teku 10 dni kljub ponovnemu opozarjanju 
še niso predložili znanih vprašalnih in anket
nih pol, imenoma v Učit. tovarišu pozove j o, 
da to store. 

5. Zahtevamo, da sekcija sprejme in 
predlaga v seznam krajev radi posebnih do
klad o učiteljstvu vse šolske kraje našega 
sreza. 

6. JUU naj skuša doseči dnevnice za ude
ležbo sreskih učit. uradnih konferenc. 

Ob pol 9. do pol 10. ure se je vršil an
ketni razgovor o izdaji podrobnih učnih na
črtov za 1. razred osnovnih šol, razgovor je 
vodil tov. nadz. Močnik, referiral pa je tov. 
Kontler Julij kot sestavljalec teh načrtov. 
Pred zaključkom zborovanja je še tov. pred
sednik vabil k čim številnejši udeležbi jubi
lejnega zborovanja, 10. junija t. L, v Ptuju. 
Ivanka Rečnikova s. r., Mirko Vauda s. r. 

tajnik. predsednik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V MUR
SKI SOBOTI je zborovalo 20. maja v Murski 
Soboti. Udeležba 101 član (76 %). Tovarišica 
podpredsednica je otvorila in pozdravila na
vzoče. Ob tej priliki se je poslovila od g. šol. 
nadzornika Delnarja Jože in ga prosila, da 
ostane še nadalje naklonjen naši organizaciji. 
Situacijskemu poročilu je članstvo sledilo z 
velikim zanimanjem. Težko je odjeknila med 
članstvom vest, da se pripravlja tudi v našem 
obmejnem srezu premestitev po službeni po
trebi. Članstvo se je spraševalo, kaj mora biti 
vzrok? Sprejela se je soglasno resolucija, v 
kateri poziva obmejno učiteljstvo merodajne 
faktorje, da se premestitve po službeni po
trebi ne izvedejo, ker škodujejo narodno
obrambnemu delu, ki je tu na meji dveh dr
žav posebno dandanes nujno potrebno. 

Situacijskemu poročilu je sledilo tajniško 
poročilo. Zelo živahno je učiteljstvo sodelo
valo pri razgovoru o organizaciji Mladinskega 
dneva, ki ga bo organiziralo učiteljsko dru
štvo za Prekmurski teden na predlog tov. 
Krasne. Apelira se na članstvo, da se tega 
mladinskega dneva udeleže šole polnoštevil
no. Nato je podal tov. Hajnšek predloge k 
resoluciji »Kmetijske zbornice«, ki jih je uči
teljstvo sprejelo z odobravanjem. Ne samo 
dolžnosti, tudi pravice, je klic tukajšnjega ob
mejnega učiteljstva. 

Tov. Blečičeva je podala blagajniško po
ročilo, ki je bilo porazno. Uprava je opozo
rila članstvo na svoječasen sklep, ki se bo iz
vedel proti onim tovarišem(icam), ki ne po
ravnajo do 10. junija t. 1. članarine za po
slovno leto 1938./39. Da ne bo prišlo do tega 
nečastnega postopka, prosi upravni odbor vse 
zaostankarje, da članarino poravnajo. 

Sledila je volitev delegatov za banovin
sko in glavno skupščino. Za banovinsko skup
ščino sta bila izvoljena sledeča delegata: tov. 
stajnko Viktor in Mazi Pavla; za glavno 
skupščino pa tov. Kramberger Jožko in Gr
bec Ema. 

Učiteljstvo zahteva sledeče: 
Stalnost na mestu, povišanje plač, avto

matično napredovanje v skupine in pravico 
Jo avtomatičnega napredovanja brez ome
jitve v V. skupino, ukinejo naj se preme
stitve po službeni potrebi, uvedejo nagrade 
obmejnemu učiteljstvu; odpravi naj se dose
danji način ocenjevanja in naj se uvedeta le 
dve oceni: sposoben in nesposoben, kakor 
majo to že profesorji, in ločitev prosvetne 
jprave od politične uprave. 

Temu je sledil lep referat tov. Ivanjši
;a: »Fizika in kemija v ljudski šoli«, za kate
rega je žel od strani članstva vse priznanje. 
Zelo globok vtis so zapustile njegove zadnje 
besede, ki so dokazale, da naše ljudstvo ra
zume težavo učiteljstva in nam je prijatelj. 
Zaključil je svoja izvajanja: Čuvajmo Jugo
slavijo! 

Pozabili smo se posloviti od tov. Kauči
:eve, ki je upokojena. Tovarišica Kaučičeva 
je delovala na enorazrednici ob meji v Šu
lincih, dvajset let je vztrajala na svojem 
težkem položaju in pridobila ljubezen prebi
valcev. Vzorni učiteljici in tovarišici želimo 
po truda polnem delu, naj mirno uživa svoj 
zasluženi pokoj! 

Učiteljstvo, včlanjeno v sreskem društvu 
JUU v Murski Soboti, zbrano na zborovanju 
20. maja 1939., je doznalo, da se pripiavlja 
premestitev po službeni potrebi večjega šte
vila slov. učiteljstva. Zato je sprejelo sledečo 
resolucijo: 

Živimo v težkih časih, ki nam z nujno
stjo narekujejo ustvarjati čim tesnejšo har
monijo in povezanost vseh državljanov .v 
svrho ohranitve in okrepitve naše domovine. 
Za izvrševanje te naloge je treba pridobiti 
prav vse skupine našega naroda in vsakega 
posameznika. V dosego tega cilja bo treba 
podesetoriti in posplošiti zlasti naše narodno
jbrambno delo v vseh panogah, v vseh dru
štvih, v vseh krajih. Najvažnejši vršilec na
rodno  obrambnega dela na vasi in v mestu 
je učiteljstvo, ki pa mu je v to svrho neob
hodno potrebna zavest pravne sigurnosti in 
notranje zadovoljstvo, kar je zlasti važno za 
učiteljstvo v obmejnih krajih, ki vrši s svo
jim delom važno in delikatno nalogo v korist 
naroda in države. Zato je nujno, da prene
hajo premestitve po službeni potrebi, ki ne 
udarijo le prizadetih, ampak težko odjeknejo 
med vsem učiteljstvom. 

Iz teh razlogov prosimo, da se namera
vane premestitve ne izvrše, temveč se naj ta
koj pristopi k popravi storjenih krivic. 
J. Kramberger, tajnik. L. Kos, podpreds. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO LJUBLJA
NA  OKOLICA, VZHODNI DEL, je zboro
valo v soboto, 6. maja 1939., ob 9. uri v Ljub
ljani. Navzočih 50 članov, t. j . 56 %. 

Pred prehodom na dnevni red počaste na
vzoči spomin prerano umrle tovarišice Celnar 
Ane iz Zaloga. Bila je vzorna učiteljica ter 
zvesta tovarišica in več let tudi marljiva taj
nica našega društva. Zelo jo bomo pogrešali 
in ohranili v najlepšem spominu. 

Tov. predsednik Kosin je podal obširno 
situacijsko poročilo in so bili sprejeti sledeči 
predlogi: 

1. Kazni neopravičenih šolskih zamud naj 
izvede srez. 

2. Ukine naj se obvezno izvenšolsko delo, 
ki naj bo neobvezno. 

3. Otroci 7. in 8. šolskega leta so največja 
ovira šolskemu napredku, zato naj se vse 
olajšave ukinejo in uvede za vse učence redni 
šolski obisk, ali pa naj se zopet uvede ponav
[jalna šola. 

4. Ukine naj se naziv osnovna in višja 
narodna šola in naj ostane samo naziv osnov
na šola. 

Sledilo je predavanje g. dr. Rusa o temi 
»Zbiranje zgodovinske snovi«. Ker zbirajo vse 

šole našega okraja zgodovinsko snov svojega 
okoliša, je bilo predavanje zelo na mestu. G. 
predavatelj nam je podal važne smernice za 
uspešno delo. Poudaril je, naj se vrnemo k 
pravemu patriotizmu, ki naj ga gojimo s štu
dijem domačega kraja. Vsakdo se najraje za
teka k Valvasorju, a je razočaran, ker ne dobi 
pričakovanega gradiva. Navedel je mnogo do 
sedaj nam malo znanih knjig in publikacij, 
katerih vsebina nam bo nudila bogato snov 
in pripomočke pri sestavi zgodovine doma
čega kraja. Tudi nam je obljubil vso pomoč 
pri tem delu. Za stvarno predavanje smo go
spodu predavatelju iskreno hvaležni. 

Razpravljalo se je o resoluciji Kmetijske 
zbornice »Za boljše šolstvo« in soglasno skle
nilo: 

1. Smo v celoti proti 1. točki resolucije, 
kajti nikakor se ne more rekrutirati 1 stan 
samo iz 1 sloja. Otrok, ki študira v mestu, se 
kaj rad odtuji deželi. Statistično bi se lahko 
dokazalo, da ravno učitelji, rojeni na deželi, 
službujejo večinoma v mestih, a večina »me
ščanov« pa na deželi. 

2. K točki 2. resolucije poudarjamo, da iz 
ljudske šole ne more postati kmetijsko stro
kovna šola. Ne dela naj se nobenega učnega 
načrta brez pedagovov in brez naše stanovske 
organizacije. 

3. V celoti se strinjamo z načelnim sta
liščem, ki ga je tozadevno osvojil predsedni
ški zbor dne 5. marca t. I. 

Končno se sklene, da bo prihodnje naše 
zborovanje na Vrhniki. 
Kosin, preds. Franjo Čuk, tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO GOR
NJI GRAD je zborovalo dne 13. maja 1939. 
v Gornjem gradu, navzočih 23 članov = 45 %. 

Tov. predsednik ugotavlja slabo udeležbo 
in graja nezavednost našega članstva. Dobro
došlico izreče novemu članu tov. Turzi iz 
Gornjega grada. Sporoča, da bo morala iz
ostati 5. točka — slučajnosti, ker je sresko 
načelstvo ni odobrilo. 

Tov. tajnica poroča o dopisih. O »Rodi
teljskem listu« se izjavijo tov., da so z njim 
zadovoljni. Tov. tajnica je mnenja, da je v 
listu premalo sestavkov, ki bi bili primerni 
za kmečke starše. Sprejme se predlog, ki ga 
bomo poslali tudi uredništvu »Roditeljskega 
lista« in se glasi: »Roditeljski list« naj prina
ša tudi vzgojne članke, ki jih bo razumel 
vsak kmečki oče in vsaka kmečka mati, da 
jima bodo pomagali pri vzgoji njunih otrok. 
V tem primeru tudi lahko računa na pomoč 
podeželskega učiteljstva. 

K dopisu o priročnikih poroča tov. pred
sednik o priročnikih, ki jih pripravljajo razni 
avtorji — učitelji. 

Proslave ob 70 letnici obstoja ptujskega 
društva se udeleže kot društveni delegati tov. 
in tovarišica Predanova in tov. tajnica, ki 
bodo o tem poročali na prihodnjem zborova
nju v Mozirju. 

Situacijsko poročilo poda tov. Predan in 
govori o trudu, ki ga vlaga organizacija v delo 
za zboljšanje materialnega položaja učitelj
stva. — Tov. predsednik je prepričan, da uči
teljstvo mnogo škoduje drug drugemu z oseb
nimi intervencijami, zato se tudi lepa mesta 
ne razpisujejo. Dolžnost organizacije je, da 
take poišče in jih odstrani iz organizacije. 

Sledi predavanje o mladinskem skrbstvu 
in sodstvu, ki ga prečita mesto odsotnega dr. 
Mejaka tov. Tratnik. Govori o važnih zakon
skih spremembah v mladinskem skrbstvu in 
sodstvu, ki so se izvršile šele po 6. jan. 1939. 
— V mladinskem sodstvu so v prvi vrsti po
trebni vzgojni ukrepi, pozneje šele kazni. Po 
kaznih nad mladostnimi osebami ne nastopijo 
nikake pravne posledice, ampak ostanejo te 
osebe neoporečne, kar je važno za njihov 
moralni dvig. Vzgojne mere so: oddajo jih 
dobrim rodbinam v oskrbo ali pa v vzgajali

šča, morajo pa biti ločeni od odraslih, po
kvarjenih oseb. Osebe, ki vrše vzgojo teh 
mladostnikov, morajo biti poučene o psiho
logiji in pedagogiki, Z njimi je treba ravnati 
dobrohotno in očetovsko, dasi odločno. 

Tov. Zakrajškova ugotavlja, da je naš 
mladinski zakonik eden najmodernejših za
konikov v Evropi sploh in je izdelan po vzo
ru tovrstnih zakonikov nordijskih držav. — 
Tov. predsednik pravi, da je nujno potreben 
stik med mladinskim sodnikom in učiteljem. 
To pa je še premalo za sodelovanje. Sodnik 
mora poznati vse okolje in učitelj mu o otro
ku mnogo pove, če ga je sam psihološko raz
iskal. Pri nas je tovrstnih vzgajališč premalo 
in ne ustrezajo našim zakonom. 

Tov. predsednik opozarja na primere, v 
katerih bo organizacija intervenirala. Kdor 
želi intervencije, naj pošlje tozadevne podat
ke preko svojega društva. 

O resoluciji »Kmetijske zbornice« bomo 
razpravljali na prihodnjem zborovanju, ki bo 
zadnje v letošnjem letu in se bo vršilo v Mo
zirju. Glavni referat bosta imela tov. Kotnik 
in Petrač, koreferat pa tov. Tratnik ki Pre
dan. Tov. predsednik opozarja na Ledineko
vo knjižico »Moj razred«, ki je že izšla, ter 
zbere nadaljnje naročnike. 
Hudales Oskar, preds. Jadviga Golež, ta j . 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LEN
DAVA je zborovalo dne 6. maja 1939. v Do
brovniku. Navzočih je bilo 37 članov (53 %). 

Po uvodnem pozdravu in sprejetju dnev
nega reda je tov. predsednik podal kratko 
situacijsko poročilo, ki ga je tov. Prešernova 
dopolnila s točko o napredovanjih. Podrob
neje se je obravnavala resolucija Kmetijske 
zbornice. V zvezi s to obravnavo so bili spre
jeti sledeči predlogi: 

1. Učne načrte naj sestavljajo učitelji 
praktiki. 

2. Prvi razred srednjih šol naj se prila
godi ustroju ljudske šole. 

3. Teoretičen pouk na učiteljiščih naj se 
omeji na 4 letnike, peti letnik pa naj bo po
svečen praktičnemu pouku. Kmetijski pouk 
naj bi se vršil po skupinah in po osebnem 
zanimanju. 

4. Za izboljšanje kmetijskega pouka naj 
nabavi banovina iz svojega proračuna za vse 
šole v srezu potrebne kmetijske knjige, ker 
slabo plačani pripravniki, ki predstavljajo 
večino učiteljstva v srezu, ne morejo kupo
vati dragih kmetijskih knjig. 

5. Stanarino in drva naj tudi vnaprej iz
plačuje banovina. 

Društvo se bo udeležilo proslave 70 let
nice tov. društva v Ptuju in bo tam skupno 
zborovalo. — Z dovoljenjem sreskega načel
stva bo društvo priredilo poučen izlet na 
prekmurski teden v Murski Soboti. Spotoma 
bi si ogledali kmetijsko šolo v Rakičanu. 

Nato je tov. Antauer iz Sobote nadalje
val predavanje o računskem pouku. Za lepo 
in zanimivo predavanje se mu je tov. pred
sednik prisrčno zahvalil z željo, da bi ga še 
večkrat videli v svojem tovariškem krogu. 

Pri slučajnostih predlaga tov. Petovarje
va, da naj društvo z vsemi silami deluje proti 
protekcijam pri napredovanjih, kar je soglas
no sprejeto. Tov. predsednik predlaga, da bi 
se izvolili delegati za skupščine, ker to na 
ptujskem zborovanju ne bo mogoče. Sklene 
se, da naj uprava sama določi delegate. 

V prijetnem razpoloženju se je zborova
nje zaključilo. 
Peternel, preds. Križanic Franc, tajnik. 


